
Oświadczenie złożone 

przez senatora Jarosława Obremskiego 

na 50. posiedzeniu Senatu 

w dniu 6 marca 2014 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra pracy i polityki społecznej Władysława Kosiniak-Kamysza 

Szanowny Panie Ministrze! 

Zwrócili się do mnie rodzice dzieci urodzonych w porodach bliźniaczych i mnogich. Ustawa o 

świadczeniach rodzinnych z 28 listopada 2003 r. nie reguluje odpowiednio sposobu przyznawania 

zasiłków dla rodziców takich dzieci. Przepis, uwzględniając art. 10 ust. 1, stanowi o wypłacie 

miesięcznej kwoty, która wynosi obecnie 400 zł, nie precyzuje jednak zasad przyznawania środków 

dla matek dzieci z porodów wielorakich, pozostawiając interpretację przepisów w tej sprawie do 

decyzji urzędników. W niektórych gminach 400 zł wypłaca się na każde dziecko, a w innych – na 

wszystkie dzieci pochodzące z jednego porodu. 

Kilkukrotne prośby rodziców będących w takiej sytuacji o uregulowanie tego stanu rzeczy do tej 

pory były zbywane – odwoływano się do interpretacji konkretnego przypadku przez gminę, 

samorządowe kolegium odwoławcze lub właściwy sąd. Warto nadmienić, że sądy w tych, jak 

mogłoby się wydawać, analogicznych sprawach wydały już wiele (co najmniej kilkadziesiąt) 

wyroków, interpretując prawo na oba sposoby. Sensowny wydaje się argument rodziców, którzy 

porównują swą sytuację z sytuacją rodziców dzieci, które rodziły się rok po roku – oni bez przeszkód 

dostają zasiłek na każde dziecko, mimo że nie są w gorszej sytuacji finansowej. Być może są nawet w 

lepszej sytuacji finansowej, co jest związane z możliwością przekazywania sprzętów, ubrań czy 

zabawek dzieci starszych dzieciom młodszym. 

W imieniu własnym oraz pokrzywdzonych osób chciałbym zapytać o następujące kwestie. 

1. Czy planuje Pan inicjatywę nowelizującą ustawę o świadczeniach rodzinnych, która mogłaby 

sprecyzować sposób przyznawania zasiłku we wspomnianej sytuacji? 

2. Z jakimi wydatkami na dzień dzisiejszy wiązałoby się ujednolicenie prawa w tym zakresie na 

korzyść rodzin, to jest umożliwiające przyznawanie zapomogi na każde dziecko? Czy zgadza się Pan z 

tym, że urodzenia bliźniacze i mnogie w znikomym stopniu wpływają na budżet państwa, ale w 

bardzo znacznym na budżet poszczególnych rodzin? 

3. Czy znana jest Panu sprawa, z którą prokurator generalny wystąpił do Naczelnego Sądu 

Administracyjnego? Chodzi o podjęcie przez skład siedmiu sędziów NSA uchwały mającej na celu 

wyjaśnienie rozbieżności w orzecznictwie w sytuacjach analogicznych do tych, które mają miejsce w 

niniejszej sprawie. NSA prowadzi w tym zakresie postępowanie – sygn. akt I OPS 15/13. 

Z poważaniem 

Jarosław Obremski 

 


